
بورس کانال دو میلیون واحد را از دست داد
بــازار بورس در اولین روز از آبان ۱۴۰۳ همانند شــش روز کاری قبل افت 
داشــت؛ به طوری که شاخص کل با کاهش بیش از ۱۳ هزار واحد به رقم یک 

میلیون و ۹۹۳ هزار واحد رسید.
به گزارش ایسنا، شاخص بازار بورس در اولین روز از دومین ماه پاییز کاهش 
یافت. پس از افت ناشی از ریسک های غیراقتصادی که از ۴ تا ۱۶ مهر در این 
بازار ایجاد شــده بود طی چهار روز کاری  پس از آن شــاخص بورس صعودی 
شده بود اما در هفت روز اخیر مجددا افت کرد.روز سه شنبه شاخص کل بورس 
اوراق بهادار تهران ۱۳ هزار و ۴۴۳ واحد کاهش داشــت و در عدد یک میلیون 
و ۹۹۳ هزار و ۸۲۵ واحد ایســتاد. این در حالی است که از ۲۷ مرداد تا کنون 
شاخص کانال دو میلیون واحد را از دست نداده بود.در چهار روز کاری از ۱۷ تا 
۲۲ مهرماه شاخص کل به ترتیب ۳۴۲۲، ۲۴۵۳، ۱۴هزار و ۱۱۰۵واحد افزایش 
داشــت اما پس از آن کاهشی شد.شاخص هم وزن نیز روزگذشته ۴۲۰۸ واحد 
کاهــش یافت و به رقم ۶۶۱ هزار و ۶۸۹ واحد رســید.در چهارمین روز هفته 
تعداد ســهام مثبت بورس ۳۹ عدد و سهام منفی ۲۷۳ عدد بود؛ به طور کلی 
بازار ۰.۶۷ درصد کاهش داشــت.روز سه شنبه ۱۹۳ هزار فقره معامله به ارزش 

۵۶۱۹ میلیارد تومان در بازار سهام انجام شد.
شســتا، فملی و شپنا به ترتیب بیشــترین تاثیر منفی را بر شاخص بورس 
داشتند. از نمادهای پرتراکنش نیز می توان به ذوب، وبملت و فولاد اشاره کرد.

روز یکم آبان ۱۴۰۳ شاخص فرابورس ایران هم ۱۰۸ واحد کاهش داشت و به 
۲۱ هزار و ۹۰ واحد رسید.تعداد معاملات فرابورس ۱۰۷ هزار فقره و ارزش آن 
۱۰ هزار میلیارد تومان بود.آریا، فزر و شاوان بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص 
فرابورس داشتند. فزر، کرمان و حسینا هم از نمادهای پرتراکنش بودند.به نظر 
می رسد فراز و فرود تاثیرات سیستماتیک و متغیرهای سیاسی که از هفتم مهر 
بر بازار بورس سایه افکنده بود با شدت و ضعف هنوز وجود دارد. دامنه نوسان 
نمادهای سهام که از هفتم مهرماه به ۱ درصد کاهش یافته بود، روز ۲۱ مهرماه 
به ۳ درصد رسید.هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار در جلسه خود مقرر 
کرد دامنه نوسان ســهام در بورس و فرابورس از شنبه ۲۱ مهرماه به مثبت و 

منفی ۳ درصد برگردد.
از هفتــم مهرماه ۱۴۰۳ و به دنبال افزایش تنش های بین المللی ســازمان 
بورس دامنه نوســان را از ۳ درصد به مثبت و منفی ۱ درصد کاهش داده بود.

روز ۲۲ مهرماه رئیس صندوق توسعه ملی از آمادگی این صندوق برای پرداخت 
مرحله آخر کمک به ســازمان بورس به مبلغ ۷۰۰ میلیــارد تومان خبر داد.
امروز نیز حمید پورمحمدی ـ رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: در بودجه 
۱۴۰۴ تلاش شــد هیچگونه شوکی به بازار ســرمایه و بازار پول وارد نشود و 
این بازارها توســط بودجه مورد حمایت قرار گیرند. همچنین در بحث افزایش 
سرمایه بانک ها و تسویه بدهی آنها، خوراک واحدهای تولیدی ثبات ایجاد شد 

که بتوانیم به رشد اقتصادی کشور کمک کنیم.

آمادگی برای سرشماری کشاورزی مرکز آمار 
وزیر جهاد کشــاورزی از آمادگی همه مجموعه ها و نهادهای وزارت جهاد 
کشــاورزی برای کمک به مرکز آمار ایران در سرشماری بخش کشاورزی خبر 

داد.
غلامرضا نوری قزلجه در مراســم روز ملی آمار و برنامه ریزی با اشــاره به 
جایگاه آمار و اطلاعات در مدیریت کشــور گفــت: امروز بدون آمار و اطلاعات 
درست و مناسب نمیتوان برنامه ریزی انحام داد و کشور را مدیریت کرد و یکی 
از دغدغه های هر روز ما این است که خطاهایی که مه در بحث آمارها و داده ها 
وجود دارد را چگونه برطرف کنیم. وی افزود: از آنجایی که ما مســئول تامین 
غذا و مواد غذایی جامعه هستیم، از طریق همین آمار است که متوجه می شویم 
شــرایط غذایی و امنیت غذایی کشور را چگونه برنامع ریزی کنیم چراکه عدم 
وجــود آمار اصلی و قابل اتکا مــا را از برنامه های دقیق دور می کند.وزیر جهاد 
کشاورزی با اشاره به سرشماری کشاورزی پیش رو گفت: ما در تلاش هستیم 
منابع و توان خود را به سمتی ببریم که با کمک گرفتن از اطلاعات و ابزارهای 
روز دنیا از جمله هوش مصنوعی، آمار دقیقی را کسب کنیم، بنابراین نیاز داریم 
که آمارهای ما و اطلاعات ما به خصوص در حوزه بیولوژی و کشــاورزی به روز 

باشد تا بتوانیم دقیق و هر لحظه آن را در اختیار داشته باشیم.
نوری قزلجه افزود: همه مجموعه های جهاد کشــاورزی در سطح کشور در 
اختیار مرکز آمار خواهند بود تا بتوانیم از همه ظریف ها اســتفاده تا بتوانیم به 
آمار قابل اتکا دســت پیدا کنیم؛ چراکه مبنای همه برنامه ریزی های آینده ما 
بر اســاس همین آمار و اطلاعات خواهد بود.وی خاطرنشان کرد: مشی و شعار 
دولــت چهاردهم تاکید بر برنامه محــوری و خواهد بود و ئیس جمهور هم بر 
دولت  برنامه محور تاکید کرده اندوزیر جهاد کشاورزی در پایان گفت: امیدوارم 

کار بر روی برنامه های درست و مطلوب در کشور ما نهادینه شود.

رکورد داران ورود بیشترین سرمایه
 به رمزارزهای دیجیتال 

بر اساس داده های منتشرشده، ریپل و بیت کوین افزایش ۲.۲ میلیارد دلاری 
ورودی سرمایه به ارزهای دیجیتال را ثبت کردند.

به گزارش ایســنا، بیت کوین و ریپــل، ۲ ارز رمزنگاری شــده، در آخرین 
گزارش هفتگی کوین شیرز در مورد جریانات خروجی و ورودی به محصولات 
سرمایه گذاری متمرکز بر ارز دیجیتال، بیشترین میزان ورودی را تجربه کردند.
بر اساس داده های منتشرشده، محصولات سرمایه گذاری رمزارزهای دیجیتال 
در هفت روز گذشته ۲.۲ میلیارد دلار ورودی ثبت کردند که بالاترین میزان از 
ماه جولای محسوب می شود. جالب اینجاست که جریان ورودی فقط به صورت 
منطقه ای در ایالات متحده مشاهده می شود، در حالی که همه کشورهای دیگر 

شاهد جریان خروجی هستند. 
کوین گزارش کرد، جیمز باترفیل، تحلیلگرکوین شــیرز، این موضوع را به 
رویدادهای سیاسی آتی ایالات متحده در ماه نوامبر نسبت می دهد که همچنین 
بر جریان ورودی به محصولات سرمایه گذاری متمرکز بر ارزهای دیجیتال تاثیر 
می گذارد.البته در این مورد، ارز دیجیتال اصلی، بیت کوین، با انواع مختلفی که 
دارد، غالب اســت و ۹۷ درصد از میلیاردها ورودی را از آن خود می کند. با این 
حال، ریپل نیز جریان ورودی ثبت کرده اســت و علیرغم رقم نسبتا کوچکتر، 
قابل توجه است زیرا ورودی آن برای چندین هفته ثابت بوده است، به این معنی 
که این روند ادامه دارد. در نتیجه، از ابتدای ســال تاکنون ۲۶ میلیون دلار به 
محصولات قابل معامله در بورس ریپل ســرازیر شده است و برخی از بازیگران 
اصلــی بازار محصولات قابل معامله در بورس بــه راه اندازی صندوق های قابل 
معامله در بورس ریپل می اندیشــند اما اینکه این داستان چگونه پیش می رود 
باید منتظر ماند، اما با توجه به روندهایی که نتایج آخرین گزارش نشان می دهد، 
جای تعجب نیســت که به زودی صندوق های قابل معامله در بورس ریپل به 

بیت کوین و اتریوم در عرصه سرمایه گذاری کریپتو ملحق شود. 
مجمــوع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۲.۳۳ تریلیون 
دلار برآورد می شــود که این رقم نســبت به روز قبل  ۲.۰۰ درصد کمتر شده 
اســت. در حال حاضر ۵۷.۱۴ درصــد کل بازار ارزهای دیجیتــال در اختیار 
بیت کوین است که ۰.۰۴ درصد کاهش روزانه را ثبت کرده است.حجم کل بازار 
ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشته ۸۴.۴۱ میلیارد دلار است که ۲۵.۷۹ 

درصد افزایش داشته است. 
حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۴.۴۴ میلیارد دلار است 
که  ۵.۲۶ درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم 
تمام سکه های پایدار اکنون ۷۷.۴۳ میلیارد دلار است که ۹۱.۷۳ درصد از کل 

حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

بورس

کشاورزی 

ارز دیجیتال 

افزایش نرخ طلا 
در معاملات بازار تهران

قیمت هر قطعه سکه طرح جدید روز سه شنبه در بازار 
طلای تهران با افت ۹۳۸ هزار تومانی نســبت به روز قبلی 

)دوشنبه( به ۵۴ میلیون و ۱۵۰ هزار تومان رسید.
بــه گزارش ایرنا، هر قطعه ســکه طرح قدیم با کاهش 
۳۳۱ هزار تومانی نسبت به روز دوشنبه، ۴۸ میلیون و ۱۰۰ 
هزار تومان داد و ستد شد.قیمت نیم سکه با افت ۳۴۱ هزار 
تومانی به ۲۹ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان رسید. همچنین 
ربع  ســکه در روز سه شــنبه با کاهش ۲۸۴ هزار تومانی 
نســبت به دوشنبه، ۱۸ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان و سکه 
یک گرمی با ۱۲۳ هزار تومان افت، هشــت میلیون و ۷۰۰ 
هزار تومان داد و ستد شد.روزگذشته قیمت هر گرم طلای 
۱۸ عیار در بازار تهران با رشــد ۶۸ هزار تومانی نسبت به 
دوشنبه به چهار میلیون و ۳۷۸ هزار و ۱۰۰ تومان رسید.

برپایه این گزارش، در روز ســه شــنبه بهای هر انس طلا 
در بازارهــای جهانی با ۹ دلار افزایش بــه ۲ هزار و ۷۳۵ 
دلار رسید.همچنین براســاس اعلام نتایج حراج بیست و 
چهارم سکه طلا از ســوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران، 
روز دوشــنبه هفته جاری جلســه ۲۴ حراج سکه طلا در 
این مرکز برگزار شــد و از مجموع هشت هزار و ۷۷ قطعه 
ربع سکه ثبت سفارش شده، شــش هزار و ۴۸۰ قطعه با 
میانگین قیمت ۱۸ میلیون و ۳۶۲ هزار تومان به متقاضیان 
تخصیص داده شــد. همچنین، از مجموع پنج هزار و ۱۸۵ 
قطعه نیم سکه ثبت سفارش شده، چهار هزار و ۲۱۴ قطعه با 
میانگین قیمت ۲۸ میلیون و ۶۹۲ هزار تومان به متقاضیان 
اختصاص داده شد.شــایان ذکر است، در حراج تمام سکه 
نیز  پنج هزار و ۱۰۶ قطعه ســکه ثبت سفارش شد که و 
سه هزار و ۵۹  قطعه با میانگین قیمت ۵۴ میلیون و ۲۵۸ 
هزار تومان اختصاص داده شد. گفتنی است؛ براساس اعلام 
بانک مرکزی و مرکز مبادله ارز و طلای ایران، برای تامین 
تقاضای موجود در بازار سکه، قرار است از هفته آینده تعداد 
جلسات حراج سکه طلا از دو جلسه به سه جلسه افزایش 
یابد. همچنین، مقرر است با توجه به نیازهای موجود عرضه 
سکه در جلسات حراج نیز بیشتر شود تا به نیازهای موجود 

در بازار سکه پاسخ داده شود.

راهکارهایی برای پایان 
چهار دهه مدیریت دولتی

 در خودروسازی 

ایران خودرو وســایپا تاکنون بیش از ۲۰۰ همت 
زیان داشــته اند و تنها ایران خودرو در ســالی که 
گذشــت، ۳۷ هزار و ۹۳ میلیارد تومان زیان معادل 
هر ساعت بیش از ۴ میلیارد تومان زیان داشته است.
به گزارش ایلنا، چند دهه پیش، صنعت خودروســازی 
ایران به عنوان یکی از محورهای کلیدی اقتصادی کشــور 
شــکل گرفت، اما حالا بعد از گذشت ۴۰ سال اثرات منفی 
این مدیریت دولتی به وضوح در چهره  ناکامی ها و فسادهای 
ساختاری بروز کرده است. آیا زمان آن فرا نرسیده که این 
صنعت مانند همه کشــورها به بخش خصوصی ســپرده 
شــود؟مدیریت دولتی که سال هاست بر این صنعت سایه 
افکنــده، به معنــای واقعی کلمه باعث شــکل گیری یک 
بحران عمیق در خودروســازی کشور شــده است. ایران 
خودرو و ســایپا بیش از ۲۰۰ همت تاکنون زیان داشته اند 
و تنها  ایران خودرو در ســالی که گذشت، ۳۷ هزار و ۹۳ 
میلیارد تومان زیان معادل هر ســاعت بیش از ۴ میلیارد 
تومان زیان داشــته است، در این شرایط نه تنها مشتریان 
از کیفیت و خدمات ناراضی بوده بلکه خود مسئولان دولتی 
نیز به وضوح از وضعیت این صنعت نآمید هســتند.تعدد 
نهادهای نظارتی، مثل شورای رقابت، انجمن های حمایت 
از مصرف کننده و... همگی تنها نام و ظاهری از حمایت را 
بــه دوش دارند، بدون آنکه بتوانند تأثیری در واقعیت های 
اقتصادی و اجتماعــی بگذارند؛ چرا که اگر غیر از این بود 
وضعیت پست های فرمایشی، عملکرد ضعیف و زیانده بودن 
آنها و تولید خودروهای بی کیفیت با قیمت های فضایی باید 
پیش از اینها مورد توجه قرار می گرفت و اصلاحات بنیادی 

صورت می گرفت.
واقعاً چه استدلالی برای تعیین مدیریت از سوی دولت 
وجود دارد که علی رغم ناکارآمدی ها و زیان های انباشــته 
اینقدر محکم مقاومت می کنند؟ آیا وقت آن نرســیده که 
ســاختار مدیریتی این صنعت به طور کامل بازنگری شود 
و مدیریت به بخش خصوصی و توانمند ســپرده شود؟ در 
نهایت جای هیچ تردیدی نیست که خودروهای داخلی از 
نظر کیفیت و ایمنی به نقطه نآمیدی رســیده اند. به  نظر 
می رســد که ادامه وضعیت کنونــی نه تنها به نفع مردم و 
اقتصاد ملی نیســت، بلکه خطرات بیشتری نظیر تعطیلی 
واحدهای تولیدی را نیز در پی دارد. این در حالی است که 
تنها با اصلاحات جدی و شجاعانه در مدیریت خودروسازی 
و تصویب قوانین پولی  و مالی شفاف و کارا می توان به یک 
تحول واقعی در این صنعت رسید.اکنون، مردم و نهادهای 
نظارتی باید به صراحت خواستار تغییر ساختار و شفافیت 
در مدیریت خودروسازی باشند تا به  دور از تارهای مافیای 
قدرتمند، روزنه های نور و نجات به این صنعت بتابد. چرا که 

این جنگ دولت علیه ملت باید به پایان برسد!

بازار

گزارش
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گروه اقتصادی – شــهرام صدوقی: 
لایحه بودجه سال 1۴۰۴ برای نخستین 
بار طی سالیان اخیر در اولین روز آبان 
ماه توسط رئیس جمهور تقدیم مجلس 
شورای اسلامی شــد که همین زودتر 
تقدیم شدن لایحه بودجه به فال نیک 

گرفته می شود.
به گزارش »مردم ســالاری«، روزگذشته 
رئیــس ســازمان برنامه و بودجــه در یک 
نشست خبری دخل و خرج کشور را تشریح 
کرد و چند ویژگی از بودجه سال ۱۴۰۴ به 
نمایندگان رسانه های خبری ارائه داد. حمید 
پورمحمدی با بیان اینکه بودجه عمرانی در 
لایحه ۱۴۰۴ نســبت به ســال گذشته ۴۰ 
درصد افزایش یافته اســت گفت: مهمترین 
مطالبه در بودجــه بحث یکپارچگی بود که 
قبلا منابع هدفمندی در آن لحاظ نمی شد. 
همچنین بحث تهاتر نفــت در بودجه دیده 
نمی شــد که امســال بودجه شــرکت های 
دولتی یکپارچه شــد و اگر ارقام را متفاوت 
از ســال های قبل می بینیــد دلیلش همین 
یکپارچگی و شفافیت است.وی در خصوص 
ارایه به موقع لایحه بودجه افزود :  تجربه ای 
که من در ســال های مختلف بودجه ریزی 
دارم این اســت که هر دولتــی که به موقع 
بودجــه را تقدیــم کرد تــلاش می کند در 
ســالهای بعد نیز به موقع این اقدام را انجام 
دهد. سختی کار امسال اینگونه بود که هنوز 
دولت به طور کامل اســتقرار پیدا نکرده بود 
ولی ما مفتخریم که بودجه را در موعد مقرر 
تقدیم کردیم.رئیس سازمان برنامه و بودجه 
تصریح کرد: یکی از موضوعات مهم در بحث 
بودجه ریزی موضوع اصلاحات ســاختاری 
بودجه بود که از ســال ۱۳۹۷ جزو مطالبات 
بود و ما بایستی بخشی از آن را امسال اجرا 

می کردیم. 
رئیس ســازمان برنامه با بیان رشــد ۴۰ 
درصدی بودجه های عمرانی در سال ۱۴۰۴ 
گفت :  سال گذشته بوجه عمرانی حدود ۱۱ 
درصد بــود و حواله های نفتی صرف بودجه 
می شــد که آن را یکپارچه کردیم و ۱۲۰۰ 
هزار میلیارد تومان از منابع عمومی در بودجه 
۱۴۰۴ صرف پروژه هــای عمرانی یا تملک 

دارایی های سرمایه ای می شود.
پورمحمدی با بیان اینکه معافیت مالیاتی 
حقوق ۱۰۰ درصد افزایش یافته است، گفت: 
در ســال آینده این معافیت مالیاتی به ۲۴ 
میلیون تومان افزایش پیدا کرده که می تواند 
به بحث عدالت کمک کند.وی با اشــاره به 
قانــون جوانی جمعیت گفــت: ضریب ۲۰ 
درصد رشــد را برای ایــن خانوارها در نظر 
گرفتیم که متوســط دولت بــا توجه به این 

قانون ۲۸ درصد رشد می کند.
پورمحمدی تصریح کــرد: موضوع دیگر 
بحث حقوق بازنشستگان است که با جلسات 
مســتمری که بین سازمان برنامه و سازمان 
امور استخدامی و وزارت تعاون و گفت و گو با 
مجلس انجام شد بحث متناسب سازی آغاز 
و پرداختهای عموم انجام شــد.پورمحمدی 
ادامه داد: نکته دیگر این بود که بودجه کشور 

حاوی ثبات اقتصادی کشور باشد. تلاش شد 
هیچگونه شــوکی چه به بازار سرمایه و بازار 
پول وارد نشود. تلاش شد این بازارها توسط 
بودجه مورد حمایت قرار گیرند. همچنین در 
بحث افزایش سرمایه بانک ها و تسویه بدهی 
آنها، خــوراک واحدهای تولیدی ثبات ایجاد 
شــد که بتوانیم ثبات ایجاد کنیم و به رشد 
اقتصادی کشــور کمــک کنیم.پورمحمدی 
درباره رقــم بودجه ۱۴۰۴ بیان کرد: بودجه 
عمومی کشــور به حدود ۶۴۰۰ هزار میلیارد 
تومان رسیده است. با توجه به اینکه بودجه 
شفاف شده اســت. بر این اساس درآمدهای 
دولت ۲۲۷۵ همت )هــزار میلیارد تومان(، 
واگذاری دارایی های سرمایه ای ۲۳۳۰ هزار 
واگــذاری دارایی های مالی  تومان،  میلیارد 
۱۳۸۰ همت و درآمد اختصاصی دستگاه ها 

۴۲۰ همت.
وی گفت: هزینه های دولت ۴۰۰۰ همت، 
تملک داراییهای مالی ۷۱۰ همت که جمعا 
می شود ۵۹۸۷ همت که مصارف دولت هم 
جمعا ۶۴۰۰ هزار میلیارد تومان خواهد بود.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: 
دولت در سال آینده ۵۰۰ هزار میلیارد تومان 
اوراق منتشــر می کند که برای اصل و سود 

اوراق خواهد بود. 
یکــی از دلایل اســتقراض در نیمه اول 
ســال از بــازار ســرمایه این بود کــه ما به 
میزانی کســری داشتیم و اواســط سال از 
مقام معظم رهبری درخواست می کردیم از 
صندوق اســتقراض کنیم. این باعث می شد 
عمــده پرداختهای ما در بحث گندم و دیگر 
موضوعات در نیمه اول ســال باشــد. مقام 
معظم رهبری اجــازه دادند مازاد ۲۰ درصد 
از صنــدوق به بودجه اختصاص یابد. مطلب 
سوم اینکه شرکتهای بورسی اگر سود خود را 
صرف افزایش سرمایه کنند از مالیات معاف 

خواهند بود.
وی در پاســخ به ســوالی درباره قیمت 
بنزین در ســال آینده گفت: رئیس جمهور 
گفتند اگر ما نفتی که استخراج می کنیم را 
صفر در نظر بگیریــم هزینه انتقال و توزیع 

بنزین لیتری ۸۰۰۰ تومان است. یعنی دولت 
این رقم را هزینه می کند تا بنزین را به دست 
مصرف کننده برساند اما لیتری ۳۰۰۰ تومان 
دریافت می کند. بنابراین ناچار شدیم بخشی 
از بنزین را وارد کنیم که دولت ۸۰ ســنت 
پول بابت آن پرداخت می کند. متاسفانه در 
ســالهای اخیر رشد مصرف بنزین به صورت 
بی رویــه ۴۰ درصد افزایــش یافت. اگر این 
مســاله ادامه پیدا کند باید از حقوق و دیگر 
منابع کم کنیم و به بنزین اختصاص دهیم. 
دولت باید ســاز و کاری بــرای این موضوع 
بیاندیشد که به معنی افزایش قیمت بنزین 
نیست. اما باید از طریق صرفه جویی، میزان 
مصرف را مهــار کنیم.به گفته پورمحمدی، 
در لایحه بودجه چیزی به عنوان افزایش یا 

کاهش قیمت ها لحاظ نمی شود. 
در بودجه آینــده دو میلیارد دلار پیش 
بینی شــده تــا بــه واردات خودروهای نو 
اختصــاص یابد که از ایــن طریق نیز بتوان 
مقداری در مصرف بنزین صرفه جویی کرد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه درخصوص 
صحبت وزیر اقتصاد مبنی بر کســری ۸۵۰ 
هزار میلیارد تومانی در بودجه ســال آینده 
گفت: بله با ۸۵۰ همت کسری مواجهیم که 
بخشی از آن ۷۵۶ همت در هدفمندی یارانه 
است ولی وزارت نفت اعلام کرده ۳۵۰ همت 
می تواند تامین کند. در بحث گندم نیز دچار 
کسری هستیم. در بازنشستگی نیز رقم کافی 
دیده نشد. درخصوص راه حل در مواردی که 
امکان صرفه جویی وجود دارد انجام می شود 
اما الان خیلی شفاف کسری را اعلام کردیم 

تا تمهیدات لازم اندیشیده شود.
وی درباره اصلاحــات ارزی و تغییر عدد 
ارز نیمایــی و همچنین تحقــق درآمدهای 
نفتی بیان کرد: مباحث ارزی جزو اختیارات 
بانک مرکــزی و رئیــس کل بانک مرکزی 
است. درخصوص درآمدهای نفتی در بحث 
هدفمندی یارانه ها پیش بینی شــده بود در 
ســال جاری ۷۵۶ همت کــه ۵۰ درصد آن 
امکان تحقق دارد و ناگزیر شدیم با استقراض 
از صندوق توســعه ملی آن را تامین کنیم. 

ســال آینده میزان نرخ صادراتی هر بشکه 
نفت ۵۷.۵ یورو یا ۶۳ دلار در نظر گرفتیم که 
سعی شد خیلی ارقام واهی نباشد. نرخ دلار 
در کالاهای اساسی روی همان نرخ ترجیحی 
خواهد بود اما تلاش بر این است که به تدریج 
به ســمت بازار واحد برویم و ارزهای توافقی 
ایجاد کنیم.رئیس سازمان برنامه و بودجه در 
پاســخ به این سوال که بودجه با چه قیمتی 
برای دلار تنظیم شده است، گفت: در بخش 
چهار مربوط به تــراز عملیاتی معادل ۸۵۰ 

هزار میلیارد تومان لحاظ شده است. 
در هزینه ها ســود اوراق را می بینیم که 
بین ۲۰۰ تا ۲۴۰ همت است. عددی که الان 
نوشته شده ۴۷۰ همت کل اوراق مالی است 
بار مالی خواهد بود. نکته کلیدی اینکه ۶۷۰ 
همت از هدفمندی یه بخش هزینه ها منتقل 
شده است. پارسال این بخش را نداشتیم که 
درون آن مســتمری نهادهای حمایتی بود. 
۲۵۰ همــت نیز گنــدم و ۳۳۰ همت یارانه 
نقدی و کالابرگ است که اضافه شده است.
وی درخصوص قیمت ارز ترجیحی در سال 
آینده گفت: سیاســتهای مالی و بودجه به 
عنوان یکیاز سیاســتهای تاثیرگذار در تورم 
تاثیرگذار اســت و ما نهایت تلاش را کردیم 
کــه از ناحیه بودجــه رفتارمان منجر به بی 

ثباتی نشود. 
درخصــوص بحــث نــرخ ارز کالاهای 
ترجیحی در لایحه چیزی انعکاس نمی یابد 
بلکه ارقامی را با دستگاه ها توافق می کنیم که 
دســتگاه ها باید سیاست بهینه خود را برای 
اجرای بودجه مشــخص کند. مثلا سقف ارز 
ترجیحی را برای کالاهای اساسی و دارو ۱۲ 
میلیارد دلار پیش بینی کردیم. این مربوط به 
دستگاه های ذی ربط است که بگوید من چه 

میزان ارز ترجیحی نیاز دارم. 
در کلیات بودجه متعرض این موضوعات 
نخواهیم شد و شوکی وارد نمی شود بلکه تابع 
تدبیر خواهد بود. مــا چارچوب های مالی را 
مشخص کردیم که دستگاه های اجرایی در 
قالب این چارچوب ها بودجه خود را تنظیم 

کنند.

گلوگاه های توســعه صنعت حمل و 
نقل از آن دســت موضوعاتی که بارها 
از ســوی فعالان اقتصادی مطرح شده 
است. اما ظاهرا گوش شنوایی برای آن 
نیســت. موضوعاتی که در جدیدترین 
نقل  و  حمل  صنعــت  دورهمی فعالان 
دوباره مطرح شد تا شاید راه به جایی 

ببرد.
صنعت حمل و نقل کشــور طبق برنامه 
هفتــم باید  ۱۲ درصد رشــد کنــد. برای 
رســیدن به این رشــد هم به گفته فعالان 
اقتصادی ضرورت دارد، دستگاه ها و نهادهای 
دولتی بخش خصوصی را از برنامه های خود 
برای دستیابی به رشد اقتصادی ۱۲ درصدی 
مطلع کنند. اما نه تنها این کار را نمی کنند 
بلکه همواره سنگ اندازی هم میکنند. یکی 
از موارد بارز آن هم موضوع توســعه صنعت 
کاربری سازی است که به رغم پیگیری های 
اتاق تهران همچنان با چالشــهای متعددی 
روبرو اســت.از نگاه فعــالان صنعت حمل و 
نقل، صنعت کاربری سازی در کشور به ویژه 
 N تغییر کاربری خودروهای باری با کلاس
و تغییر کاربری آن ها به کلاس M به عنوان 
یکی از روش هایی که می تواند ظرفیت تولید 
خودرو داخلی را احیا کند.بهممن عشــقی 
دبیرکل اتاق تهــران درباره  صنعت کاربری 
سازی میگوید: این صنعت را یکی از صنایع 
بسیار سودآور اســت. این صنعت در کشور 
ترکیه ارزشی بالغ بر ۲۳ میلیارد دلار دارد و 
ارزش صادرات آن در سال ۲۰۲۰ در حدود 

۸ میلیارد دلار بوده اســت. این در حالیست 
که فرآیند تغییر کاربــری خودروهای باری 
بــا کلاس N و تغییر کاربری آنها به کلاس 
M در کشور با چالش های بسیاری از جمله 
الزام فعــال اقتصادی به اخــذ مجدد کلیه 
استانداردها از سازمان ملی استاندارد مواجه 
اســت. موضوعی که قرار بود ماه گذشته با 
همراهی ذی نفعان مرتفع شــود. اما ظاهرا 
این اتفاق نیفتاده اســت.او که در نشســت 
کمیســیون حمل و نقل اتاق تهران صحبت 
میکند میگوید: وزارت صمــت و وزارت راه 
و شهرســازی در این زمینه برنامه ای ندارند.  
وزارت صنعت، معــدن و تجارت که به رغم 
مکاتباتی که با این وزارتخانه انجام میشــود 
توجهــی نمی کند.  این درحالی که به گفته 
عشقی درحال حاضر   نوسازی ناوگان حمل 
و نقل کشور یک امر حیاتی است.عشقی در 
بخشــی دیگر از اظهاراتــش به تناقض های 
موجــود نظیر رویکــرد متفاوت ســازمان 
استاندارد در خصوص استاندارد خودروی های 
وارداتی و خودروهای تولید داخل اشاره کرد. 
او همچنین با توجه به چالش های ناشــی از 
اختلاف نظر دستگاه های دولتی ذیربط ، بر 
ضرورت برگزاری نشستی توسط دستگاه های 
دولتی مربوطه برای رفع این مشکلات تاکید 
کرد.احمد نعمــت بخش یکی از فعالان این 

حوزه ضمن اشــاره به مصوبه شورای اقتصاد 
درخصوص اصــلاح مصوبه طرح جایگزینی 
و نوســازی ناوگان درون و برون شــهری و 
اصلاحیه بعــدی آن در نامه ۲۷ مهر ۱۴۰۲  
توسط معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
برنامه و بودجه کشور ، بر ضرورت مبنا قرار 
دادن ایــن مصوبه در روند نوســازی ناوگان 
حمل و نقل کشور تاکید کردند.نعمت بخش 
بــه بند ث تبصره ۱۰ قانــون بودجه ۱۴۰۳ 
اشــاره و تصریح کرد، این بنــد وزارت راه و 
شهرسازی را مکلف نموده است که  ۲۰ هزار 
دستگاه کِشنده اعم از نو و کارکرده و حداقل 
۱۰ هزار دســتگاه اتوبوس و مینی بوس اعم 
از نو و کارکرده در سال ۱۴۰۳ را تهیه کند، 
در این زمینه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
تاکید کردند، امکان تامین بخشی از کشنده 
و اتوبوس را در کشــور وجود دارد بنابراین ، 
مقرر شــد تعداد باقی مانده از محل واردات 

تامین شوند.
 بــه گــزارش اکوایــران؛  او در ادامه بر 
قانــون بودجه  بنــدث  ضــرورت پیگیری 
۱۴۰۳ تاکید کرد و مشــکل تخصیص ارز و 
دریافت اســتاندارد را از چالش های اساسی 
فعالان اقتصــادی در این زمینه برشــمرد.
در ادامه محمودآبــادی معاون برنامه ریزی 
ستاد مدیریت حمل و نقل سوخت سازمان 

راهداری و حمل و نقل جــاده ای وزارت راه 
و شهرسازی به ارائه توضیحاتی در خصوص 
برنامه نوسازی ناوگان حمل و نقل پرداخته 
و به بند )ث( ماده ۳۰ قانون احکام دائمی که 
مربوط به واردات کامیون و کشــنده با عمر 
زیر ۳ ســال است اشــاره و تصریح کرد، به 
نظر می رســد این بند پس از تصویب قانون 
ساماندهی صنعت خودرو ملغی شده است، 
بنابراین بــرای واردات کشــنده و کامیون 
ضرورت دارد قانون ساماندهی صنعت خودرو 
مبنا قرار گیرد.در این خصوص نیز به مکاتبات 
صورت پذیرفته توســط ســازمان راهداری 
و حمل ونقل جاده ای با ســازمان توســعه 
تجارت ایران پیرامون موضوع مجوزهای ثبت 
سفار ش و واردات ناوگان عمومی حمل و نقل 
اشــاره کردند و مقرر شــد مکاتبه مطروحه 
جهت انجام پیگیری های لازم در اختیار اتاق 
قرار گیرد.او همچنیــن در خصوص مصوبه 
شــورای اقتصاد درخصــوص اصلاح مصوبه 
موضوع طرح جایگزینی و نوســازی ناوگان 
درون و برون شهری گفت، مبنای این مصوبه 
اســقاط ناوگان فرســوده در راستای صرفه 
جویی در مصرف سوخت است. محمودآبادی 
در ادامه ضمن ارائه توضیحاتی در خصوص 
اختــلاف نظرهای موجود ایــن وزارتخانه با 
وزارت صمــت، تصریح کرد، در این راســتا 
طی مکاتبه ای موضــوع واگذاری اختیارات 
بــه وزارت صمت در خصوص واردات ناوگان 
تجاری از طرف وزارت راه و شهرسازی اعلام 

شده است.

کاربری سازان در انتظار پاسخ صمت

گره های توسعه حمل و نقل 

رئیس سازمان برنامه و بودجه در یک نشست خبری تشریح کرد

سقف دخل و خرج دولت در سال 1۴۰۴
توجه به ثبات اقتصادی و عدم وارد شدن شوک به بازار از ویژگی های بودجه سال آینده است

تاثیر سیستم پرداختی مستقل در گروه بریکس
کارشناسی چینی می گوید که سیستم پرداخت مستقل برای محافظت از 

بریکس در برابر فشار اقتصادی است.
گائو جیان، کارشناس مرکز مطالعات فرهنگی تطبیقی  زیر نظر موسسه زبان های 
خارجی شــانگهای اظهار کرد: ایجاد مکانیسم مستقل تسویه حساب های مالی در 
میان کشــورهای بریکس، توانایی آنها را برای مقاومت در برابر بحران ها و فشارهای 
اقتصادی افزایش می دهد.این کارشناس گفت: ایجاد مکانیسم مستقل پرداخت ارزی 
بین کشــورهای بریکس، پیشــرفت همکاری های اقتصادی و تجاری در چارچوب 
ســازوکار بریکس را تسهیل می کند و توان کشورهای عضو را برای مقاومت در برابر 
بحران های مالی و فشارهای اقتصادی افزایش می دهد و روند توسعه غیرقابل برگشت 
اســت.به گزارش ایسنا، گائو جیان خاطرنشان کرد : ۴۵ درصد از جمعیت زمین در 
کشــورهای بریکس زندگی می کنند و اعضای بریکس با برابری قدرت خرید به ۳۶ 
درصد از تولید ناخالص داخلی جهانی رســیده اند که بالاتر از ارقام گروه هفت است.

این کارشناس افزود: دومین اقتصاد بزرگ جهان و یک قدرت بزرگ انرژی با ذخایر 
معدنی عظیم در بریکس وجود دارد و این عوامل، موقعیت مهم مکانیسم همکاری 
بریکس را در حوزه اصلاحات سیســتم های مالی جهانی و حمایت از نظم اقتصادی 
بین المللــی فراهم می کند.وی بیان کرد: با این حال، از دیدگاه فنی، تنوع زیادی در 

مورد چگونگی ایجاد مکانیسم همکاری مالی بین المللی بریکس وجود دارد.

 آگهی موضوع ماده سه قانون و ماده ۱۳ -آئین نامه قانون 
تعیین و تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره ۳۶۷۵-۱۴۰۳/۰۶/۲۰  صادره هیــات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و  ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان 
ماکو تصرف مالکانه و بلامعارض متقاضیان محرز گردیده  است، لذا مشخصات متقاضی و 
ملک مورد تقاضا به شــرح زیر به منظور اطلاع عموم در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
 می شود در صورتیکه اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته 
باشند،  می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت 
اســناد و املاک شهرستان ماکو تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 

تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند.
۱- آقای علی اصغر اروج زاده به شناســنامه شــماره ۵۷۱ کد ملی ۲۸۳۰۲۶۱۲۷۵  - 
صادره فرزند حسین در ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۳۷۸۸/۵۴ متر 
مربع قسمتی از شماره- ۷۵۱ فرعی از۶- اصلی واقع در آذربایجان غربی بخش حوزه ثبت 

ملک ماکو از نسق زراعی محرم اروج زاده - کلاسه – ۱۴۰۳-۱۱۷۷

شناسه آگهی : 181۰۷1۷
 تاریخ انتشار نوبت اول : 1۴۰۳/۰8/۰۲
 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴۰۳/۰8/16

 آگهی موضوع ماده سه قانون و ماده ۱۳ - آئین نامه قانون
 تعیین   و تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۳۸۰۰-۱۴۰۳/۰۶/۲۶  صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و  ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان ماکو تصرف 
مالکانه و بلامعارض متقاضیان محرز گردیده  است، لذا مشخصات متقاضی و ملک مورد تقاضا 
به شــرح زیر به منظور اطلاع عموم در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی  می شود در صورتیکه 
اشخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند  می توانند از تاریخ 
انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اســناد و املاک شهرستان 
ماکوتسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود 

را به مرجع قضایی تقدیم نمایند.
۱- خانم لیلا غفوری مقدم شناسنامه شماره ۱۶۰۲ کد ملی ۰۰۷۲۸۸۲۴۳۳ صادره تهران 
فرزند عزیز در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۲۱۰۷/۰۱  متر مربع قسمتی از 
شماره - ۱۷۹۰ فرعی از ۲۷ - اصلی واقع در آذربایجان غربی بخش حوزه ثبت ملک ماکو از 

نسق زراعی موسی جلالیان سفید سنگان -کلاسه - ۱۴۰۳-۸۸۱

شناسه آگهی : 18۰88۲8
 تاریخ انتشار نوبت اول : 1۴۰۳/۰8/۰۲
بهنام تارویردی زاده تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴۰۳/۰8/16

 رئیس اداره ثبت شهرستان ماکو 
بهنام تارویردی زاده

رئیس اداره ثبت شهرستان ماکو 




